

· ISSN 2541-7509 ·

# ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

№6, 2022



Сетевое издание  
Электронный научный журнал

---

---

# ГУМАНИТАРНЫЙ НАУЧНЫЙ ВЕСТНИК

Сетевое издание  
Научный журнал

---

---

Издание основано в 2016 г.

Периодичность – выходит 12 номеров в год.

Свидетельство о регистрации СМИ ЭЛ № ФС77-79466 от 02.11.2020, выдано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор).

---

---

## Редакционная коллегия

*Баринов Дмитрий Николаевич, (главный редактор) д-р филос. наук, проф. (Смоленск); Артюхович Юлия Васильевна, д-р филос. наук, проф. (Волгоград); Гаранина Ольга Денисовна, д-р филос. наук, проф., (Москва); Никольский Владимир Святославович, д-р филос. наук, проф., (Москва); Руженцев Сергей Евгеньевич, д-р филос. наук, доц. (Воронеж); Редкоус Владимир Михайлович, д-р юрид. наук, проф. (Москва); Счастливецва Елена Анатольевна, д-р филос. наук, проф. (Киров); Шитов Сергей Борисович, д-р филос. наук, проф., (Москва); Тужба Эмир Нодариевич, д-р социол. наук, доц., проф. (Краснодар); Гавриленков Алексей Федорович, д-р истор. наук, канд. филос. наук, проф. (Смоленск); Берестнев Геннадий Иванович, д-р филол. наук, проф. (Калининград); Белютин Роман Вячеславович, д-р филол. наук, проф. (Смоленск); Горишунов Юрий Владимирович, д-р филол. наук, проф. (Бирск); Доманский Юрий Викторович, д-р филол. наук, проф., (Москва); Карпухина Тамара Петровна, д-р филол. наук, проф. (Хабаровск); Николаева Татьяна Геннадьевна, д-р филол. наук, проф. (Самара); Радионова Алла Владимировна, д-р филол. наук, проф. (Смоленск); Таказов Федар Магоматович, д-р филол. наук (Владикавказ); Архипова Ирина Викторовна, канд. филол. наук, доц. (Новосибирск); Степанов Александр Геннадьевич, канд. филол. наук, доц. (Тверь); Ефременков Константин Николаевич, д-р пед. наук, проф., (Смоленск); Далингер Виктор Алексеевич, д-р пед. наук, проф., (Омск); Колесов Владимир Иванович, д-р пед. наук, проф. (Санкт-Петербург); Мартынова Елена Александровна, д-р пед. наук, проф. (Челябинск); Микерова Галина Георгиевна, д-р пед. наук, проф. (Краснодар); Казданян Сусанна Шалвовна, канд. психол. наук, доц., (Ереван, Республика Армения).*

---

Материалы публикуются в авторской редакции и отображают персональную позицию автора. Редакция не несет ответственности за материалы, опубликованные в журнале. За содержание и достоверность статей ответственность несут авторы. Мнение редакции может не совпадать с мнением авторов статей. При использовании и заимствовании материалов ссылка на издание обязательна.

---

ISSN 2541-7509



9 772541 750003 >

Тип лицензии CC поддерживаемый журналом: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Адрес редакции:  
214000, г. Смоленск, ул. Б. Советская, 12/1, 303.  
Тел.: +7 905 696-6338, +7 903 649-8830.  
E-mail: [naukavestnik@mail.ru](mailto:naukavestnik@mail.ru)  
Официальный сайт: [naukavestnik.ru](http://naukavestnik.ru)

---

---

# HUMANITARIAN SCIENTIFIC BULLETIN

Network edition  
Scientific journal

---

---

Publication was founded in 2016.

Schedule – 12 issues in a year.

The certificate of registration EL No. FS77-79466 dated 02.11.2020, issued by The Federal Service for Supervision of Communications, Information Technology, and Mass Media (Roskomnadzor).

---

## Editorial Board

*Barinov Dmitry Nikolaevich*, (Editor-in-chief) Doctor of Philosophical sciences, (Smolensk); *Artyukhovich Yulia Vasilyevna*, Doctor of Philosophical sciences, Prof., (Volgograd); *Garanina Olga Denisovna*, Doctor of Philosophical sciences, Prof., (Moscow); *Nikolsky Vladimir Svyatoslavovich*, Doctor of Philosophical sciences, Prof., (Moscow); *Ruzhentsev Sergey Evgenyevich*, Doctor of Philosophy, Associate Professor (Voronezh); *Redkous Vladimir Mikhailovich*, Doctor of Juridical Sciences, Prof. (Moscow); *Schastlivtseva Elena Anatolievna*, Doctor of Philosophical sciences, Prof., (Kirov); *Shitov Sergey Borisovich*, Doctor of Philosophical sciences, Prof., (Moscow); *Tuzhba Emir Nodarievich*, Doctor of Sociological sciences, Assoc. Prof., Prof., (Krasnodar); *Gavrilenkov Alexey Fedorovich*, Doctor of Historical sciences, Candidate of Philosophical Sciences, Prof., (Smolensk); *Berestnev Gennady Ivanovich*, Doctor of Philology, Prof. (Kaliningrad); *Belyutin Roman Vyacheslavich*, Doctor of Philology, Prof. (Smolensk); *Gorshunov Yuri Vladimirovich*, Doctor of Philology, Prof. (Birsk); *Domansky Yuri Viktorovich*, Doctor of Philological Sciences, Professor, (Moscow), *Karpukhina Tamara Petrovna*, Doctor of Philology, Prof. (Khabarovsk); *Nikolaeva Tatiana Gennadiyevna*, Doctor of Philology, Prof. (Samara); *Radionova Alla Vladimirovna*, Doctor of Philology, Prof. (Smolensk); *Takazov Fedar Magometovich*, Doctor of Philology (Vladikavkaz); *Arkhipova Irina Viktorovna*, Candidate of Philology, Assoc. Prof. (Novosibirsk); *Stepanov Alexander Gennadiyevich*, Candidate of Philological sciences, Assoc. Prof., (Tver); *Efremkov Konstantin Nikolayevich*, Doctor of Pedagogical Sciences, Prof. (Smolensk); *Dalinger Viktor Alekseevich*, Doctor of Pedagogical sciences, Prof., (Omsk); *Kolesov Vladimir Ivanovich*, Doctor of Pedagogical sciences, Prof. (Saint-Petersburg); *Martynova Elena Alexandrovna*, Doctor of Pedagogical Sciences, Prof. (Chelyabinsk); *Mikerova Galina Georgievna*, Doctor of Pedagogical sciences, Prof., (Krasnodar); *Kazdanyan Susanna Shalvovna*, Candidate of Psychological sciences, Assoc. Prof., A. (Yerevan, Republic of Armenia).

---

The materials are published in the author's edition and reflect the personal position of the author. The Editorial board is not responsible for the materials published in the journal. The authors are responsible for the content and reliability of the articles. Editorial opinion may not coincide with the opinion of the authors. When using and borrowing materials reference to the publication is required.

---

ISSN 2541-7509



9 772541 750003 >

License type supported CC: Attribution 4.0 International (CC BY 4.0).

Address of the editorial office:  
214000, Smolensk, B. Sovetskaya str., 12/1, 303.  
Phone: +7 905 696-6338, +7 903 649-8830.  
E-mail: [naukavestnik@mail.ru](mailto:naukavestnik@mail.ru).  
Official site: [naukavestnik.ru](http://naukavestnik.ru).

## СОДЕРЖАНИЕ

<b>ИСТОРИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>1</b>
<i>Арбеков А.Б.</i> Генерал Н.Н. Обручев и подготовка России к войне в Афганистане в 1885 году	1
<i>Егоров С.Г., Необердина А.А.</i> Материально-бытовые условия жизни народных судей СССР в первые послевоенные годы: на примере народного суда Мухинского района Кировской области	12
<i>Упоров И.В.</i> Ссылка на каторжные работы начала XVIII века: целеполагание и реализация	17
<b>ПЕДАГОГИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>22</b>
<i>Гомелева Е.Ю., Каширская Т.П., Рябова Е.А.</i> Преимущества использования видеоматериала в заданиях на аудирование при обучении английскому языку	22
<i>Дьячин А.С.</i> Изменение концептуальных основ системы общего образования в СССР во второй половине 50-х – начале 60-х годов XX века	32
<i>Кликушина Т.Г., Мутулова О.А.</i> Обучение лексике английского языка с использованием аудио- и видеоматериалов на среднем этапе обучения в СОШ: на базе англоязычных мультфильмов студии Pixar)	39
<i>Король А.М., Сон М.А.</i> Из опыта организации синхронно-удалённого электронного обучения информатике: на примере изучения темы «Система управления базы данных» в 9 классе	47
<i>Матусевич В.З.</i> Перспективные направления оптимизации гражданско-патриотического воспитания	57
<i>Степина С.Д., Мирюгина Н.А.</i> Из опыта работы с учебным пособием Market Leader в обучении английскому языку студентов бакалавров Югорского государственного университета с начальным уровнем языковой компетенции (A1 - A2)	63
<i>Сидоров С.В.</i> Образовательный контент в историческом образовании	70
<b>ПОЛИТИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>76</b>
<i>Зырянова А.В., Капелева И.А.</i> «Жесткая» и «мягкая» сила во внешней политике США в начале XXI века	76
<i>Хлопов О.А.</i> Либеральный мировой порядок в дискурсе американских экспертов	81

<b>ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>92</b>
<i>Дворцова Е.В., Степикова Т.В.</i>	
Стрессоустойчивость и тревожность как факторы профессионального выгорания сотрудников лечебно-исправительного учреждения	92
<b>СОЦИОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>101</b>
<i>Ардельянова Я.А.</i>	
Макро- и микро социологический ракурс в исследовании аутизма	101
<b>ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>107</b>
<i>Абдыжапарова М.И., Баранова И.В.</i>	
Антропоморфная метафора как отражение специфики языковой картины мира в художественном дискурсе писателей малых народов Севера: на примере произведений А. П. Неркаги, Е.Д. Айпина	107
<i>Горькая А.А.</i>	
Мотив двойничества в художественных произведениях романтизма и гиперреализма: сравнительный анализ	115
<i>Исаев Д. В.</i>	
Специфика частеречных переходов в английском и китайском языках	122
<i>Кушлак В.О.</i>	
Свет и цвет в поэзии Георгия Иванова: на примере поэтического сборника «Вереск»	128
<i>Андуганова М.Ю., Лобанов Н.А.</i>	
Анафора как экспрессивное синтаксическое средство в англоязычном кинотексте произведения М.А. Булгакова «Записки юного врача»	134
<i>Башмакова Е. А., Никулушкин К. В.</i>	
Басня Эзопа в литературно-эстетической композиции Жана де Лафонтена	140
<i>Филимонова Н.В., Челак Е.А.</i>	
Надписи на мужских футболках алкогольной тематики как креолизованный текст	148
<i>Чередниченко Л. В., Черных А. В.</i>	
Иммерсивная журналистика: понятие и функции	163
<i>Аделева О.П.</i>	
Поэзия Теда Хьюза: стабильность реализации частеречной схемы в разные периоды творчества автора	172
<i>Осипчук Н.В.</i>	
Глагольная семантика как языковой репрезентант концепта «БОГ» в религиозном дискурсе (на материале русскоязычной православной литературы)	178
<b>ЭКОНОМИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>185</b>
<i>Волкова М.В., Флигиль М.М.</i>	
Принятие решения о выборе маршрута перевозки в условиях неопределенности	185

<b><i>Богдановский М.А.</i></b>	
Экономические проблемы социализма: товарное производство и закон стоимости	190
<b>ЮРИДИЧЕСКИЕ НАУКИ</b>	<b>195</b>
<b><i>Балагура А.В.</i></b>	
О понятии недвижимой вещи в современном российском праве и перспективы его развития	195
<b><i>Лебедева Я.И.</i></b>	
Право ЕС и конституционное право Люксембурга: общие аспекты взаимодействия	206
<b><i>Упоров И.В.</i></b>	
Деятельность российского законодателя в июне-месяце 300, 200 и 100 лет назад	215
<b>ФИЛОСОФСКИЕ НАУКИ</b>	<b>223</b>
<b><i>Luong Thi Thu Huong, Ngo Thi Huong</i></b>	
Raskolnikov's confession in "Crime and Punishment": a buddhist perspective	223
<b><i>Власова И.В.</i></b>	
К вопросу о границах толерантности в поликультурном мире	229

## TABLE OF CONTENTS

<b>HISTORICAL SCIENCES</b>	<b>1</b>
<i>Arbekov A.B.</i> General N.N. Obruchev and the preparation of Russia for the war in Afghanistan in 1885	1
<i>Egorov S.G., Neoberdina A.A.</i> Material and living conditions of the people's judges of the USSR in the first post-war years: on the example of the people's court of the Mukhinsky district of the Kirov region	12
<i>Uporov I.V.</i> Link to early 18th century hard labor: goal-setting and implementation	17
<b>PEDAGOGICAL SCIENCES</b>	<b>22</b>
<i>Gomeleva E.Y., Kashirskaya T.P., Ryabova E.A.</i> Benefits of videos for listening tasks at English classes	23
<i>Dyachin A.S.</i> The change in the conceptual foundations of the general education system in the USSR in the second half of the 50s – early 60s of the XX century	32
<i>Klikushina T.G., Mutulova O.A.</i> Teaching English vocabulary with audio and video materials at the middle stage of learning in the secondary school (based on Pixar English cartoons)	39
<i>Korol A.M., Son M.A.</i> From the experience of organizing synchronous-remote e-learning in computer science: by the example of studying the topic "Database management system" in the 9th grade	47
<i>Matusevich V.Z.</i> Promising areas of optimization of civic and patriotic education	57
<i>Stepina S.D., Miryugina N.A.</i> Experience of using business English course Market Leader for teaching English language Yugra state university bachelor students having initial level of linguistic competence (A1 - A2)	63
<i>Sidorov S.V.</i> Educational content in history education	70
<b>POLITICAL SCIENCE</b>	<b>76</b>
<i>Zyryanova A.V., Kapeleva I.A.</i> "Hard" and "soft" power in US foreign policy at the beginning of the XXI century	76
<i>Khlopov O.A.</i> The Liberal World Order in the Discourse of American Experts	81

<b>PSYCHOLOGICAL SCIENCES</b>	<b>92</b>
<i>Dvortsova E. V., Stepikova T. V.</i>	
Stress resistance and anxiety as factors of professional burnout of employees of a medical and correctional institution	93
<b>SOCIOLOGICAL SCIENCES</b>	<b>101</b>
<i>Ardelyanova Y.A.</i>	
Macro- and micro-sociological perspective in autism research	101
<b>PHILOLOGICAL SCIENCES</b>	<b>107</b>
<i>Abdyzhaparova M.I., Baranova I.V.</i>	
Anthropomorphic metaphor as a reflection of the specifics of the linguistic picture of the world in the Artistic Discourse of Writers of small Peoples of the North: on the example of the works of A. P. Nerkaga, E.D. Aypin	108
<i>Gorkaya A.A.</i>	
The duality motif in the works of Romanticism and Hyperrealism: a comparative analysis	115
<i>Isaev D. V.</i>	
The specific character of zero derivation in English and Chinese languages	122
<i>Kushlak V.O.</i>	
Light and Color in the poetry of Georgy Ivanov: on the example of the poetry collection «Heather»	128
<i>Anduganova M.Y., Lobanov N.A.</i>	
Anaphora as one of the expressive syntactic means in the English film text of the M.A. Bulgakov's work "A Young Doctor's Notebook"	134
<i>Bashmakova E. A., Nikulushkin K. V.</i>	
Aesop's fable in Jean de La Fontaine's aesthetic and cultural view	140
<i>Filimonova N.V., Chelak E.A.</i>	
Lettering on men's alcohol-themed T-shirts as creolized text	148
<i>Cherednichenko L. V., Chernykh A. V.</i>	
Immersive journalism: concept and functions	163
<i>Adeleva O.P.</i>	
Ted Hughes' Poetry: the Stability of Parts of Speech Scheme Implementation in Different Periods of Work	172
<i>Osipchuk N.V.</i>	
Verbal Semantics as a Linguistic Representative of the Concept "GOD" in Religious Discourse (on the Material of Russian Orthodox Literature)	178
<b>ECONOMIC SCIENCES</b>	<b>185</b>
<i>Volkova M.V., Fligil M.M.</i>	
The route choice decision-making under conditions of uncertainty	185
<i>Bogdanovskiy M.A.</i>	
Economic problems of Socialism: commodity production and the Law of Value	190



<b>LEGAL SCIENCES</b>	<b>195</b>
<i>Balagura A.V.</i>	
On the concept of immovable property in modern Russian law and prospects for its development	195
<i>Lebedeva Y.I.</i>	
EU law and Constitutional law of Luxembourg: common aspects of interaction	206
<i>Uporov I.V.</i>	
Activities of the Russian legislator in June-month 300, 200 and 100 years ago	215
<b>PHILOSOPHICAL SCIENCES</b>	<b>223</b>
<i>Luong Thi Thu Huong, Ngo Thi Huong</i>	
Raskolnikov's confession in "Crime and Punishment": a buddhist perspective	223
<i>Vlasova I. V.</i>	
On the question of the limits of tolerance in a multicultural world	229